
Po tři čtvrtě roce se chýlí ke konci rekonstrukce obřadní síně v přízemí 
hrádecké radnice. Obyvatelé města dostanou dárek, který se využívá 
při řadě slavnostních příležitostí, počínaje vítáním občánků, prvňáčků, 
loučením s deváťáky nebo při svatebních obřadech. Obřadní síň bude 
po dokončení prakticky celá nová, a to včetně vybavení nábytkem. 

Stejně jako v celé budově radnice v předchozích letech, i v obřadní 
síni se pokládala nová elektroinstalace. Stěny už mají nové povrchy. 
Hlavní osvětlení zůstalo stejné, nová jsou přisazená bodová svítidla 
na stěnách. Nové bude i ozvučení obřadní síně. 

Zásadní změnou ovšem prochází vybavení interiéru. Původní stará 
sedací souprava byla sice neodmyslitelnou součástí vzhledu obřadní 
síně, ale obzvláště pro méně pohyblivé hosty poněkud nepraktickou. 
Nahradí ji židle, které jsou jednak flexibilnější při rozestavění, ale 

hlavně pohodlnější při posazení i vstávání. Vyměněn bude i stůl a při-
bude řečnický pultík. 

K úplnému dokončení rekonstrukce obřadní síně chybí položit 
nový koberec, na jehož dodání výrobcem se čeká. Vypadá to ale, že 
první hosty přivítá opravená obřadní síň ještě před koncem zimy. 

Druhou stavbou, která ovlivňovala provoz na radnici po většinu 
léta, byla instalace vzduchotechniky. Ta byla rozdělena do několika 
etap, kde první bylo zabezpečení přístupu do půdních prostor nově 
vybudovaným prodlouženým schodištěm. Radnice totiž historicky  
neměla bezpečný přístup na půdu. Při instalaci technologie vzducho-
techniky bylo možné zvolit cestu rozebráním části střechy nebo pro-
dloužením schodiště ze 3. nadzemního podlaží na půdu. Z několika 
důvodů byla zvolena druhá varianta.  Pokračování na straně 3 
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Cesta za hvězdou 
Slavnostním rozsvícením vánočního stromu 
na náměstí odstartoval adventní cyklus 
kulturních akcí Cesta za hvězdou.
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Hrádečtí robotici v akci 
Mladí robotici ze ZŠ Lidická touží po dalším 
velkém úspěchu. Připravují se na evropský 
šampionát VEX IQ ve Slovinsku.
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Malé taneční 
Letošních tanečních připravovaných pro žáky 
devátých tříd se zúčastnilo víc jak 70 dětí. Na 
příští rok chystáme jubilejní 30. ročník.
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právě otevíráte poslední číslo tohoto roku. Na konci roku většina z nás 
bilancuje. Dovolte mi tedy, abych se i já ohlédla za uplynulým rokem. 
HRÁDECKO v roce 2023 vyšlo 11x (prázdninové číslo je pro červenec 
a srpen společné), dohromady jste si mohli přečíst 206 článků, 9 zají-
mavých rozhovorů, 11 úvodníků a 11 výběrů z Usnesení Rady města 
a Zastupitelstva. Proli stovali jste celkem 196 stran, v žádném čísle ne-
chybí kulturní a společen ský kalendář a program kina na následující 
měsíc. Většina čísel obsahuje barevnou fotogalerii na aktuální téma a 
fotografie uvnitř každého čísla ani nejde spočítat. V lednu pravidelně 
otiskujeme graficky znázorněný rozpočet města na následující rok  
a v prosinci zase nezbytné jízdní řády. Informujeme o všem důležitém, 

co se v našem krásném městě děje. Základ redakčního týmu tvoří tři 
lidé – Věra Baumgartnerová, Vít Štrupl a Roman Sedláček, pravidelné 
redakční rady doplňuje ještě starosta města Josef Horinka. Na sazbě 
a grafické úpravě se podílí Martina Kotková. Konečnou podobu časo-
pisu pak dodá tiskárna Geoprint Liberec. HRÁDECKU věnujeme náš 
volný čas, ani jeden z nás to nemá jako hlavní zaměstnání. Nutno ale 
říct, že tento čas věnujeme rádi a rozhodně ho nepovažujeme za  
promarněný. Děkujeme za vaši přízeň a přejeme vám klidný advent, 
pokojné Vánoce a plnou náruč zdraví do nového roku. 

Za redakční tým  
Věra Baumgartnerová

Informace z radnice 
Usnesení rady města 
30. schůze rady města 
Rada města na svém 30. jednání, konaném dne 1. listopadu 2023, 
mimo jiné: 
— souhlasila s převodem finančních prostředků ve výši 74 000 Kč z re-

zervního fondu Pečovatelské služby Hrádek nad Nisou, příspěvková 
organizace, do investičního fondu příspěvkové organizace a schvá-
lila čerpání této částky z investičního fondu příspěvkové organizace 
na dofinancování pořizovací ceny elektroauta Škoda Enyaq 

— schválila přidělení zakázky na dodávku a montáž chlazení servero-
ven MÚ Hrádek nad Nisou umístěných v 3. np subjektu: PULSKLIMA, 
spol. s r. o., Praha 4, za nabídkovou cenu 140 424 Kč bez DPH  
(169 913 Kč vč. DPH) 

— souhlasila s přijetím finančního daru pro organizaci Brána Trojzemí, 
příspěvková organizace, Hrádek nad Nisou, v celkové výši 35 000 Kč 
od jednotlivých dárců dle předložené žádosti pro účely pořádání 
akce Hrádecký divadelní podzim 

— schválila čerpání finančních prostředků z Rezervního fondu organi-
zace Mateřská škola, Hrádek nad Nisou – Donín, příspěvková orga-
nizace, v celkové maximální výši 70 915,67 Kč na úhradu dodavatel-
ských faktur – pořízení interiérových dveří, dětských lavic a 2 ks altánů 
dle předložené žádosti. 

 
31. schůze rady města 
Rada města na svém 31. jednání, konaném dne 15. listopadu 2023, 
mimo jiné: 
— schválila právní akt – Rozhodnutí o poskytnutí dotace č. 23_034/0001738 

pro projekt „Analýza rizik důl Barborka I. Etapa”, vydaný Minister-
stvem životního prostředí, v rámci Operačního programu Životní 

prostředí 2021–2027, výzvy 05_23_034, ve výši celkových výdajů  
2 588 985,70 Kč, výši dotace 2 200 637,85 Kč a spolufinancování ze 
strany Města Hrádek nad Nisou ve výši 388 347,85 Kč 

— schválila uzavření Smlouvy o reklamě a propagaci číslo 4102887897 
ve výši 10 000 Kč bez DPH se společností ČEZ, a. s., Praha 4,  
na akci „Rozsvícení vánočního stromu v Hrádku nad Nisou 2023” 
dne 3. 12. 2023 

— souhlasila s navýšením kapacity mateřské školy a školní jídelny  
v Mateřské škole, Hrádek nad Nisou, Liberecká 607, příspěvková  
organizace, a to ze stávajícího počtu 70 na 96, s účinností od 1. zá -
ří 2024 

— schválila plnění veřejné zakázky s názvem „Rekonstrukce podlahy 
pódia a pokládka koberce – obřadní síň MěÚ“ subjektem FO: L. B., 
Hrádek n. N., za celkovou cenu 474 720 Kč s DPH (tj. 375 028,80 Kč 
bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na služby – úkony a činnosti spočívající  
v provedení Revize projektu „Stavební úpravy, přístavba a vestavba 
nových odborných učeben ZŠ Donín“ společnosti FS Vision, s. r. o., 
Liberec V – Kristiánov za nabídkovou cenu 313 000 Kč bez DPH  
(378 730 Kč vč. DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Hrádek nad Nisou – 
Domov seniorů a domov se zvláštním režimem – přístroj na Dekon-
taminaci zdravotnického odpadu“, vítěznému uchazeči – společ-
nosti MAXEL, s. r. o., Hrádek nad Nisou, za cenu 445 500 Kč bez 
DPH (539 055 Kč vč. DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Hrádek nad Nisou – 
Domov seniorů a domov se zvláštním režimem – přístroje na mytí 
urinálů“, vítěznému uchazeči – společnosti MAXEL, s. r. o., Hrádek 
nad Nisou, za cenu 358 000 Kč bez DPH (433 180 Kč vč. DPH) 

— schválila uzavření smlouvy o poskytnutí nadačního příspěvku v před-
pokládané výši 369 800 Kč na realizaci projektu „Zvýšení stability 
lesních porostů města Hrádek nad Nisou” mezi Městem Hrádek nad 
Nisou a Nadací Ivana Dejmala pro ochranu přírody, Liberec 3, ve 
prospěch Města Hrádek nad Nisou 

— schválila poskytnutí finančního daru ve výši 12 000 Kč společnosti 
Sbor dobrovolných hasičů Dolní Sedlo, Hrádek nad Nisou 

— souhlasila s přijetím finančního daru pro organizaci Základní škola 
Lidická, Hrádek nad Nisou, v celkové výši 4 658 Kč, na úhradu obědů 
pro nezletilého žáka pro školní rok 2023/2024, od společnosti WO-
MEN FOR WOMEN, o. p. s., Praha 4, Nusle. 

 
32. schůze rady města 
Rada města na svém 32. jednání, konaném dne 22. listopadu 2023, 
mimo jiné: 
— schválila smlouvu o poskytnutí podpory ze Státního fondu životního 

prostředí České republiky na projekt Snížení energetické náročnosti 
objektu bývalé budovy celnice, jejímž předmětem je poskytnutí do-
tace ve výši 2 074 220,47 Kč. 
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33. schůze rady města 
Rada města na svém 33. jednání, konaném dne 29. listopadu 2023, 
mimo jiné: 
— vzala na vědomí podanou žádost o podporu na akci „Nájemní byd-

lení – soubor projektových dokumentací pro bytový dům BEKON  
v Hrádku nad Nisou“, v rámci Národního plánu obnovy, výzvy  
č. 31_23_104, při celkových nákladech projektu 11 999 232 Kč,  
požadované dotaci 4 111 717 Kč a vlastních zdrojích Města Hrádek 
nad Nisou ve výši 7 887 515 Kč 

— vzala na vědomí podanou žádost o podporu na akci „Společně za 
poznáním a objevy v Euroregion Nisa“, v rámci Fondu mikro pro-
jektů v Programu přeshraniční spolupráce Česká republika – Polsko 
2021–2027, výzvy II. Euroregion NISA – Priorita 4, při celkových ná-
kladech projektu 25 439 Eur (624 298,49 Kč), požadované dotaci  
20 351,20 Eur (499 433,89 Kč) a vlastních zdrojích Města Hrádek 
nad Nisou ve výši 5 087,80 Eur (124 859,69 Kč), při kurzu 1 Euro = 
24,541 Kč 

— schválila přijetí dotace z rozpočtu Libereckého kraje, oblast podpory: 
4B tělovýchova a sport, program Podpora sportovní infrastruktury 
v Libereckém kraji 2023 na projekt „Rekonstrukce sportovního hřiště 
u ZŠ Lidická, Hrádek nad Nisou“ ve výši max. 689 829 Kč 

— schválila Rozhodnutí o poskytnutí dotace (změna), vydané Minis-
terstvem životního prostředí na projekt „5_1b_Snížení energetické 
náročnosti budovy Městského úřadu v Hrádku n. Nisou”, ve výši cel-
kových způsobilých výdajů 1 675 124 Kč, výši dotace 1 172 586,80 Kč 
a spolufinancování ze strany města Hrádek n. N. ve výši 502 537,20 Kč 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Lužický spor-
tovní spolek, Hrádek nad Nisou, ve výši 20 000 Kč na účel „Úhrada 
nákladů spojených se sportovní činností spolku (nákup sportovního 
vybavení, startovné na sportovních soutěžích)“ 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli P. T., Šimono-
vice, ve výši 4 840 Kč na úhradu nákladů spojených s pořádáním 
akce Disco Night Hrádek nad Nisou dne 21. 10. 2023 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli „Hrádek po-
třebuje změny!, z. s.“, Hrádek nad Nisou, ve výši 4 840 Kč na úhradu 
nákladů spojených s pořádáním kulturní akce Oldies Party dne  
11. 11. 2023. 

 

Ze zasedání zastupitelstva města 

10. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 10. zasedání, konaném dne 22. listopadu 
2023, mimo jiné: 
— schválilo a vydalo obecně závaznou vyhlášku města Hrádek nad  

Nisou o místním poplatku z pobytu 
— schválilo a vydalo obecně závaznou vyhlášku města Hrádek nad  

Nisou o místním poplatku ze psů 
— schválilo a vydalo obecně závaznou vyhlášku města Hrádek nad  

Nisou o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodář-
ství 

— schválilo navrhovaný plán činnosti – termíny zasedání Zastupitelstva 
města Hrádek nad Nisou na první pololetí r. 2024: 31. 1., 21. 2., 27. 3., 
24. 4., 29. 5., 26. 6. 

— vzalo na vědomí plán činnosti – termíny jednání Rady města Hrádek 
nad Nisou na první pololetí r. 2024: 10. 1., 24. 1., 14. 2., 6. 3., 20. 3., 
3. 4., 17. 4., 22. 5., 5. 6., 19. 6., kdy se i v termínech konání zasedání 
zastupitelstva města budou automaticky konat jednání rady města 
před zastupitelstvem, nebude-li takové jednání rady města odvo-
láno 

— schválilo Smlouvu o poskytnutí dotace pro projekt Revitalizace 
areálu BEKON, zaslanou poskytovatelem dotace, Státním fondem 
podpory investic, jejímž předmětem je poskytnutí dotace ve výši  
maximálně 166 532 407 Kč. 

 
Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva  
v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou. 

Dokonšení ze strany 1 
Návštěvníci 3. podlaží radnice, kde sídlí stavební úřad a agenda inves-
tic a správy majetku, měli, stejně jako úředníci obou odborů, po dobu 
stavby nového schodiště jediný přístup výtahem. Nové kovové scho-
diště je už od konce léta osazené. Následně mohla být zahájena druhá 
etapa, a to vestavba vzduchotechnické strojovny do půdních prostor 
budovy včetně rozvodů jednotlivých tras přívodního a odvodního  
potrubí v 3. nadzemním podlaží. Aktuálně se tato stavba nachází ve 
finální podobě, kdy jsou hotovy veškeré instalace vzduchotechnické 
jednotky a jejích rozvodů. Odměnou za omezení v průběhu letošního 

roku bude pro zaměstnance městského úřadu – i jejich klienty – sne-
sitelnější prostředí v rozpálených letních dnech.  

Třetí etapou bude opláštění nově protažených prostor schodiště  
s provedením zateplení, které bude zabraňovat unikání tepla a tím 
nepříznivým tepelným ztrátám, které by měly nemalý negativní eko-
nomický dopad. Vybudováním schodiště do půdních prostor je navíc 
možné přemýšlet i o jejich smysluplném využití. 

Na instalaci vzduchotechnické jednotky město získalo podporu  
z Operačního programu Životní prostředí. 

-vš-
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Štěstí přeje připraveným. Aneb čekat, až ve městě nastane nějaká kri-
zová situace a pak teprve řešit, jak o ní informovat obyvatele, se může 
vymstít. Proto se po letech město pustilo do modernizace a rozšíření 
varovného informačního systému. Na řadě míst po městě, a nejen  
v povodňových oblastech, se v podzimních měsících objevily hlásiče 
s reproduktory, které jsou jednou ze součástí celého systému. 

Nový projekt navazuje na předchozí varovný a informační systém, 
který je již částečně na hranici morální a technické životnosti. Využívá 
dříve pořízené prvky, jako jsou hladinoměry a elektronické sirény. Oba 
systémy jsou kompatibilní a tvoří jeden funkční celek. 

Rozšíření systému o nové části přinese především ozvučení v povod -
ňových oblastech města, ale nejen v nich. Instalováno bylo 120 digi-
tálních hlásičů a 314 reproduktorů v Doníně a v Loučné v blízkosti řeky 
i v bočních ulicích, po celém Hrádku vč. např. Zlaté Výšiny, v Oldři-
chově, Václavicích, na Uhelné, v Dolní Suché a na Horním Sedle. Na 
Dolním Sedle byla u hasičárny instalována nová siréna, propojená se 
stávajícím systémem.  

V celém systému zůstává stejná role stávajících sirén, kterými se vy-
hlašuje poplach pro hasiče. Jeho rozšíření o nové hlásiče a reproduk-
tory ale umožní lépe informovat o krizových událostech obyvatele 
města. Mluvené slovo sice umí i stávající sirény, ale ty nepokryjí celé 
město a zvláště ve větších vzdálenostech nezaručují dobrou srozumi-
telnost. Oproti tomu množství menších reproduktorů potřebné infor-
mace předá lépe. Velkou výhodou je, že každé takové „hnízdo“ je  
napájeno vlastním akumulátorem, takže systém zůstává minimálně 

72 hodin funkční i po odpojení od napájení z elektrické sítě. Kdo si 
vybavuje povodně v roce 2010 ví, že zrovna tato vlastnost moderního 
systému je poměrně zásadní předností.  

Systém byl záměrně rozšířen i do oblastí, kde záplavy nehrozí. Lze 
jej totiž využít k informování v případě jakékoliv krizové situace – tedy 
například rozsáhlého požáru, kdy je potřeba dát obyvatelům na vě-
domí doporučení k omezení větrání apod. A bude jen dobře, když 
bude muset být využíván co nejméně.  

Hlášení lze v případě potřeby provádět z několika míst. Hlavní pra-
coviště je umístěno na radnici. Další vysílací pracoviště je v hasičské 
zbrojnici. Hlásit je přitom možné operativně přímo z mikrofonu nebo 
ze záznamu, kdy hlášení je předem nahráno a uloženo v počítači. V pří -
padě nutnosti je možné se do systému připojit i přes mobilní telefon 
a hlášení tak provést velmi operativně. Vzdáleně je možné provádět i 
diagnostiku celého systému. 

Moderní varovný a informační systém umožňuje připojovat a od-
pojovat podle potřeby jednotlivé hlásiče a zprávy tak distribuovat do 
jednotlivých potřebných lokalit.  

Projekt Vybudování digitálního obousměrného varovného systému 
města Hrádek nad Nisou je spolufinancován z prostředků Operačního 
programu Životní prostředí.  

Celkové způsobilé výdaje na projekt jsou 5 957 937,51 Kč, Město 
Hrádek nad Nisou investuje z vlastního rozpočtu 30 % spoluúčasti  
z celkové ceny. Dodavatelem zakázky se ve výběrovém řízení stala 
firma Telmo, a. s. -vš-

Město modernizovalo varovný systém

Spolupráce školek v Trojzemí

Poplatky za inzerci v měsíčníku 

HRÁDECKO 
  formát                                                                                 cena 
  9 x 2,5 cm (na šířku)                                                      200 Kč 
  9 x 5 cm (na šířku)                                                         500 Kč 
  A6 (čtvrtstránkový, na výšku)                                    1 000 Kč 
  A5 (půlstránkový, na šířku)                                        1 600 Kč 
  A4 (celostránkový, na výšku)                                     3 000 Kč 
  Smíšená (reklamní reportáž)                            cena dohodou 
  Vkládací (za vložený a dodaný ks)                                    2 Kč 
  ceny jsou uvedeny bez DPH (sazba DPH je 21%)

Dva prosincové dny patřily v Hrádku 160 dětem z devíti mateřských 
školek z Bogatynii a Hrádku nad Nisou. Společně tak mohly prožít 
soutěže v parku nebo vyrábění adventních dekorací. Na závěr advent-
ního setkání pak při vystoupení na podiu předvedly nejen svým kama -
rádům, ale i Mikulášovi s andělem, jaké znají adventní písničky a bás-
ničky, za což je čekala sladká odměna. 

Toto setkání proběhlo v rámci projektu „Spolupráce školek v Troj-
zemí“, který je financován z Evropské unie prostřednictvím Fondu  
malých projektů Euroregionu Nisa. 

V jeho průběhu mohly děti prožít i tři dvoudenní pobyty ve Sloupu 
v Čechách, kde pro ně paní učitelky připravily program plný výletů, 
soutěží a písniček z obou zemí.  

Nedílnou součástí projektu bylo školení pro pedagogy. Mnoho no-
vých informací přinesla přednáška o metodě dobrého startu, která 
hravou formou pomáhá překonávat vývojové poruchy. Velký zájem 
vzbudilo školení o robotice v mateřských školách a také praktický nácvik 

grafického programu určeného pro mateřské školky. Již tradičně ne-
chybělo nacvičování jazykových dovedností a výměna zkušeností 
v práci s dětmi. 

Přeshraniční setkávání dětí z mateřských školek je jednou z hlavních 
priorit Svazku měst Malý trojúhelník, a právě díky takovýmto projek-
tům se nám tento cíl daří naplňovat.                  Hedvika Zimmermannová 

 
Název projektu: Spolupráce školek v Trojzemí / Współpraca przedsz-
koli w Trójstyku N.001.04.0009
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Infocentrum v Hrádku nad Nisou rozšířilo rodinu certifikovaných  
informačních center. Na podzim tohoto roku obdrželo prestižní Cer-
tifikát kvality podle jednotné certifikace Asociace turistických infor-
mačních center (A.T.I.C.). Certifikát vydává asociace ve spolupráci 
s agenturou Czech Tourism a je dokladem o splnění základního stan-
dardu služeb turistických informačních center. Komise, která o udělení 
certifikátu rozhoduje, sleduje například vybavení infocentra, otevírací 
dobu, nabídku a kvalitu služeb, vzdělání a jazykovou vybavenost pra-
covníků, přístupnost a mnoho dalšího. Pro získání certifikátu je třeba 
v klasifikaci pro danou třídu vyhovět všem povinným požadavkům. 
Naše infocentrum získalo certifikát v klasifikační třídě B, druhé nejvyšší 
možné. Platí na dobu dvou let a je pro nás závazkem nejen držet na-
stavený standard, ale kvalitu poskytovaných služeb i nadále rozvíjet. 
Do nového roku vstoupíme s novou otevírací dobou. Od ledna bude 
otevřeno každý všední den od 8.30 do 16.30 hod. O víkendu a svát-
cích pak od 10 do 16 hodin. Polední pauza je každý den od 11.30 do 
12 hodin.    

Mé poděkování patří pracovníkům infocentra a celému kolektivu 
Brány Trojzemí, kteří se o bezproblémový chod našeho íčka starají.  

Věra Baumgartnerová, ředitelka  
Nabídka služeb infocentra: 
— poskytování turistických informací o městě a okolí (ubytování, stra-

vování, služby, tipy na výlety atd.) 
— prodej propagačních materiálů, map a knih s regionální tematikou 
— vyhledávání autobusových a vlakových spojů 
— přehled kulturních a sportovních akcí 
— předprodej a prodej vstupenek na kulturní akce v Libereckém kraji 

prostřednictvím portálu Evstupenka 
— kopírování, tisk, laminování dokumentů 
— kontaktní místo OPUS CARD (zřízení a dobíjení karet pro hromad-

nou dopravu v Libereckém kraji) 
— výdejní místo kurýrních služeb Záslikovna a PPL 
— zajištění výlepových ploch

Hrádecké infocentrum získalo certifikát kvality

Město Hrádek nad Nisou pořádá slavnostní akci Vítání občánků pro 
nově narozené děti, které mají v době narození i v době konání obřa -
du trvalý pobyt v Hrádku nad Nisou. Vítáme děti ve věku mezi pátým 
a osmým měsícem, nejvýše však do jednoho roku. Vítání občánků je 
dobrovolnou akcí. 

Rodičům dětí narozených do 31. 12. 2023 bude na adresu trvalého 
pobytu automaticky zaslána přihláška s dalšími instrukcemi. 

Rodičům dětí, které se narodí od 1. 1. 2024 nebude přihláška posí-
lána automaticky. Na vítání občánků budou zvány pouze děti a jejich 
rodiče, kteří vyplní a odevzdají přihlášku. 

Přihlášku lze nalézt na webových stránkách města – Odbor správní 
a sociální – matrika – formuláře, nebo je možno ji vyzvednout v kan-
celáři matriky v přízemí budovy Městského úřadu Hrádek nad Nisou.  

Máte-li zájem zúčastnit se slavnostního obřadu Vítání občánků, 
odevzdejte vyplněnou přihlášku obsahující informovaný souhlas se 
zpracováním osobních údajů: 
— osobně v kanceláři matriky MÚ Hrádek nad Nisou 
— zasláním emailu na adresu korbelarova@muhradek.cz 
— zasláním do datové schránky úřadu 
— poštou na adresu Městský úřad Hrádek n. Nisou, Horní náměstí 73, 

463 34 Hrádek nad Nisou 
Monika Korbelářová, 

matrikářka

Vítání občánků má nová pravidla

512. číslo | prosinec 2023 

www.hradek.eu



V loňském roce převzal Cenu Města Hrádek nad Nisou Helfried Vol-
kert, kterého zná každý spíše jako Fredyho. Zastupitelé tehdy ocenili 
jeho dlouholetý přínos městu, zejména v oblasti stavební činnosti.  
Letošní rok je pro pana Volkerta jubilejní, a tak jsme se společně sešli 
k rozhovoru. 

„Ač jsem se narodil v Liberci uprostřed války v roce 1943, tak jsem 
celý život jen s malými přestávkami trávil v Hrádku a vždy jsem se sem 
rád vracel, protože k Hrádku mám vztah a cítím se zde doma. Babička 
se sem dostala ke konci první světové války a maminka tu vyrůstala. 
Znala minulost a historii, protože se o ni jako učitelka zajímala. Nejdří -
ve jsme bydleli v Legionářské ulici v takovém větším domě. První slovo, 
které jsem prý řekl, nebylo máma ani táta, ale bomba. Na konci války 
v Hrádku spadlo také pár pum, byli jsme s ostatními lidmi v krytu  
a já řekl to první slovo. Pak jsme bydleli v Doníně v domě rodičů mého 
otce, to bylo do roku 1950. A od té doby bydlím stále ve stejném bytě. 
Za mlada jsem se dal v otcových šlépějích na stavební profesi, v letech 
1957–1961 jsem vystudoval stavební průmyslovku v Liberci. Chtěl 
jsem tehdy kvůli přítelkyni do Liberce, ale první místo jsem dostal  
v Jablonci u pozemních staveb. V té době jsem začal i lézt po skalách. 
K tomu se váže jedna příhoda spojená s výplatami. Tehdy byly v hoto -
vosti, v sáčkách, a jedna parta si je nevyzvedla. Měli jsme domluvené 
lezení, tak jsem se sbalil i s penězi, ty jsem nechal doma a jel jsem na 
Horní skály lézt. Lidé si samozřejmě přišli pro peníze později, teď 
moje národnost, zkrátka už měli jasno, že jsem s penězi zmizel za hra-
nicemi. Naháněla mě policie. Sice se nic nestalo, peníze dostali ještě 
ten den, ale průšvih to byl. Pracoval jsem postupně na stavbách po 
celém bývalém Severočeském kraji, mimo jiné i v Hrádku. Už krátce 
po škole jsem se několikrát ocitl na problematických stavbách. Když 
chyběl šéf, měl jsem na starosti i dvě stě lidí. Stavební profese mi zů-
stala až do penzijního věku a poslední léta jsem pracoval přímo zde 
v Hrádku. Měl jsem na starosti přípravu investic“, prozrazuje o sobě 
Fredy. 

 
Začněme náš rozhovor povídáním o hrádeckých stavbách, 
na kterých jste se nějak podílel. I když těch oblastí, kterým 
jste se věnoval bylo mnohem více. 
Jak už jsem říkal, začínal jsem v Jablonci. V roce 1964 mě přemístili do 
Liberce a už mě směřovali na panelovou výstavbu. Nejdříve jsem byl 
na Benzině, pak následoval vstupní věžák na Králově Háji, panelové 
domy v Liberci pod nádražím po levé straně s montovanými stěnami 
i stropy. 
      První panelové domy byly v Hrádku postaveny na loukách nad 
tratí. Osobně svýma rukama jsem ukládal první panel v Hrádku polo-
žený, což bylo někdy v roce 1965. Byl to prostřední ze dvou nejvyšších 

paneláků na Liberecké. Byli jsme tu s Tondou Bobkem, Edou Winterem 
a dalšími. Zážitků bylo hodně. Jednou jsem to počítal, že za rok přišlo 
25 lidí z trestu a nejméně tolik jich zase ze staveb do trestu odešlo. 
Stávaly se i technické průšvihy, kdy klempíři přeskřípali kotvení výtahu 
a on do druhého dne spadl. Ve vulkaňáckém paneláku si zase pod-
laháři zapálili ve skladu, kde měli lepidla, a ono to bouchlo. Pak to  
14 dnů čistili. 
      Spolupracoval jsem tedy na 1. etapě výstavby 299 bytů a školky  
a jeslí na Liberecké ul. To trvalo do roku 1970. Pak jsem 10 let byl  
u technické kontroly pozemních staveb, to jsem jezdil po celém seve-
ročeském kraji. V roce 1980 jsem se na 1. dubna dostal takovou náho-
dou znovu do Hrádku na zajištění přístavby druhé školy, stravovacího 
pavilonu a pavilonu mimoškolních činnosti. To byla docela šílená akce, 
protože se stavěla z části v akci Z. Takže se tam pohybovaly stovky lidí, 
kteří o stavbách neměli ponětí. Dva roky jsem měl souběžný pracovní 
poměr s tím, že se pak k pozemním stavbám vrátím. Družina se sta-
věla tři roky. Montované sloupy, průvlaky i stropy. Tak se tehdy běžně 
stavěly prodejny, školy a podobné stavby. 
      Mezitím ale v roce 1982 vyhořela radnice. Ráno jsem šel do práce 
a samozřejmě nejdříve na radnici, kde jsem měl všechny materiály. 
Potkal jsem cestou Vráťu Votýpku z technických služeb a on se ptá, 
kam jdu, když mi práce vyhořela. Myslel jsem si, že si dělá legraci.  
V noci jsem nic nezaregistroval. I když ještě běžela výstavba školy, do-
stal jsem na starosti i radnici. Shořel krov, strop nad prvním podlažím 
i nad přízemkem, zůstaly klenby v přízemí, které požár vydržely  
a hlavně kvůli nim se radnice zachraňovala. Asi dnes moc lidí neví,  
že tehdejší předseda okresního národního výboru nebyl takový ten 
zapšklý politik, dal průchod myšlenkám architektů a ti navrhli dům 
zachránit. Tím zůstala na náměstí zachována nádherná radnice. Jinak 
by tam možná stál ošklivý prosklený kovový útvar jako v jiných měs-
tech. Na rekonstrukci radnice jsem byl zaměstnán jako stavební dozor. 
Stavbu tehdy prováděl Stavokombinát, který s podobnými stavbami 
neměl mnoho zkušeností, zvláště s odbornými profesemi. Těžko se 
sháněly materiály, muselo se vycházet vstříc návrhům projektantů. 
Problém byl s dřevem na krov, s dlažbami, skoro se vším. Stavělo se  
v letech 1982–1985.  
      Mimo svou pracovní náplň jsme s jedním kolegou, panem Teolo -
gu, měli na starosti svépomocnou akci „hasičárna“. Stavbu se poda-
řilo dokončit z větší části díky hasičům. Dodnes obdivuji jejich aktivitu 
a zájem ten objekt realizovat. Stará část, ta horní, byla asi 80 let stará 
a dobře sloužila. Ale už nevyhovovala z hlediska stání pro vozidla, 
která byla větší a modernější a nevešla se do ní. Školící prostory byly 
nedostatečné. Obec proto nechala vyprojektovat novou přístavbu  
a rekonstrukci stávajícího objektu. Začátky byly náročné. Dopoledne 
chodili pracovat zaměstnanci, odpoledne hasiči. Jenže zaměstnanci 
toho moc neudělali, ale účtovali si i práci, kterou udělali hasiči. Stavba 
zůstala na rok stát. Nakonec ji za dva a půl roku dokončili sami hasiči. 
Trávili tam každý den odpoledne, v sobotu, v neděli. Protože u hasičů 
je plno odborníků různých profesí, tak většinu prací zvládli sami.  
      V devadesátých letech probíhala v Hrádku plynofikace, které jsem 
se také účastnil.  

 
Měl jste v té době čas zabývat se také něčím jiným? 
Zájmovou činností jsem tíhnul vždy k přírodě. To mám asi po dědovi, 
kterého si ani nepamatuji. Matka mi vyprávěla, že když mi byly dva 
roky, že mi koupil batůžek a těšil se, že někam pojedeme. Matka byla 
učitelka a před válkou jezdila s otcem do Alp. Od střední školy mě to 
táhlo k lezení. Pamatuji si, jak jsme s kamarádem s prádelní šňůrou 
vyrazili lézt tady do donínského lomu. Hodně jsme lezli s Jirkou Zá-
rybnickým. Ten se věnoval i dětem. Získali na Dolní Sedle dům, který 
si ve svém volnu upravovali. Podílely se na tom i děti a jednoho dne 
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našli dům zbouraný. Že prý to bylo blízko hraničního pásma a tam  
se lidé nemají srocovat. Asi někdo potřeboval dřevo z krovu. Práci dětí 
a Jirky Zárybnického takto zlikvidovali. Vzpomínám na Honzu Šedinu, 
kterému jsem svědčil na svatbě v Popradu. Ten se hodně věnoval i dě-
tem. Dělal třeba putovní čtrnáctidenní putovní tábory v Tatrách. Od 
roku 1962 jsem byl členem horolezeckého oddílu, nyní klubu v Hrád -
ku nad Nisou. Máme zde k tomu podmínky, tím že tu je oblast  
pískovcových skal, které překračují hranice i do Žitavského pohoří. 
Před rokem 1989 klub upadal a lezení už tolik zájemců nespojovalo. 
Na jednoho Silvestra jsem se sešli jen čtyři. V té době jsme se snažili 
skupinu horolezců stmelit tím, že jsme postavili chatu pro lezce na 
Horním Sedle. Už tehdy jsem ale tíhnul více k turistice. 

 
Začínal jste u horolezců. Lezl jste aktivně? 
Aktivně jsem lezl. Byla to zájmová činnost, která nás o víkendu týden 
co týden tahala do přírody. A protože horolezců moc není, tak jsme 
se znali i s mimohrádeckými. Jezdili jsme do skalních oblastí v sever-
ních a severovýchodních Čechách. Adršpach, skalní město u Turnova, 
Suché skály a tak podobně. Seznámil jsem se tehdy se spoustou lidí. 
Jezdili jsme i do Vysokých Tater. 

 
Které skály máte nejraději z těch hrádeckých? 
Taková stěžejní je Liberecká stěna a Smrtka ve skupině Horních skal. 
To jsou veliké věže. Bývaly zarostlé, teď jsou skály vidět, jak se kácelo. 
A pak Hruška u Fellerovy skály. Líbilo se mi, že ten pískovec je na  
Hrádecku docela pevný a nedrolí se a proto lze lézt i v horších povětr-
nostních podmínkách. 

 
V šedesátých letech tu byla uzavřená hranice. Podívali jste 
se tehdy jako lezci do Žitavských skal? 
Hranice se opevňovaly v roce 1953. Kácely se stromy, odstřelovaly pa-
řezy. Ran jako u Verdunu. Bylo tu snad několik set ženistů. Natahovaly 
se dráty. Aby se tudy neutíkalo přes Berlín na západ, to bylo zdůvod-
nění. Později jsme se ale podívali i za hranice, protože v první půlce 
šedesátých let, když byla postavena berlínská zeď, bylo poprvé umož-
něno lezcům z tehdejší NDR, čili i ze sousední žitavské oblasti, dostat 
se nějakým způsobem k nám do Československa. Jejich kroky samo-
zřejmě směřovaly do oblastí Skalák, Sedmihorky, kde jsme se s nimi 
seznámili. Od té doby, protože nějaká možnost přechodu hranic 
tehdy vznikla, jsme se s nimi setkávali. I když na první akce jsme mu-
seli jezdit přes Děčín, Hřensko a zpátky do Žitavy, protože přes Žitavu 
vlak jezdil, ale vystoupit se tam nesmělo. Ráno jsme vyjeli a večer jsme 
tam byli. Dali jsme se dohromady s lezci z Jonsdorfu a Oybína, jeli 
jsme s nimi i do Tater. V sedmdesátých letech natáčela východoně-
mecká televize nějaký dokument o přeshraniční spolupráci mezi spřá-
telenými zeměmi. Ze sportu si vybrali také horolezectví. Jednou po-
zvali celý štáb na Uhusteine, tady hned za hranicemi. A nahoře s námi 
dělali rozhovor. Mluvili jsme o společných výjezdech do Českosloven-
ska i NDR. Ale že je to kvůli hranici obtížné a v tom někdo řekl, že si 
to někdy zkracujeme. Pak celý program horolezectví z pořadu zmizel, 
protože nebylo žádoucí takovou informaci zveřejnit. 

Od kdy tu fungoval oddíl turistiky? 
Poválečný klub lezců vznikl při tehdejší tělovýchovné jednotě v roce 
1947, tedy těsně po válce. Mezi lezci byli pan Zárybnický starší, Bran-
dejský, Plíva, Svatoš a další, kteří lezli v 50. letech. Pan Trousílek, který 
byl jeden ze zakládajících členů oddílu, pracoval v Pragovce.  
      Turistický oddíl při Slovanu byl založen se vznikem Lužické pade-
sátky v roce 1972. Tím nechci říct, že předtím v Hrádku nebyli turisté, 
ale nebyli v oddíle. Do šedesátých let se datuje vznik veřejných turis-
tických pochodů, například Praha–Prčice. I v Hrádku se turisté zabývali 
tím, že by mohli založit pochod a tím vlastně dali základ vzniku Lu-
žické padesátky. V té době to byli třicátníci a čtyřicátníci i mladší lidé. 
Ti postupně stárli a hrádecký oddíl zachránila teprve nedávno skupina 
mladších turistů, která se s velkým nasazením vrhla i do obnovy Lu-
žické padesátky. Já jsem vyrážel spíše s Libereckou vlastivědou a díky 
chrastavákům, kteří byli opravdu aktivní. Dnes už je to těžké. V roce 
2010 začaly zdravotní problémy. Tři bypassy, pumpa. V roce 2017  
následovala ještě těžší operace na výduti břišní tepny. Zlobí mě páteř. 
Bez berlí moc neujdu, kolo používám jako opěru. Takže i v zimě na kole. 

 
A vaše oblíbené místo? 
I když jsme s rodiči, tehdy jako děcka, šli třeba z Ještědu, tak jsme 
vždycky zavítali na Popovu skálu. Je to pro mě takový symbol Hrádku. 
Mohla by být i ve znaku, jako je Ještěd ve znaku Liberce. Je to krásný 
kus přírody, zpřístupněný všem, je tam fantastický rozhled po okolí, 
v každém ročním období je ta krajina trochu jiná a je to moje oblíbené 
místo. 

 
Vy jste ale dělal dokonce i značkaře Klubu českých turistů. 
Značkaření jsem se věnoval asi od roku 2005. Léta jsem chodil v příro -
dě po značených i neznačených stezkách, a tak mě značení oslovovalo. 
Poznal jsem šéfa značení na Liberecku, již zesnulého pana Františka 
Korala. Tak jsem se připojil jako pomocník. Protože ta činnost, ač se 
to nezdá, je fyzicky náročná, zvláště pokud je to v horském terénu. 
Třeba jdete na cestu, která dlouho nebyla obnovovaná, ač se každé 
tři roky má obnovovat. Když je hodně zarostlá, je potřeba ji prořezá-
vat, aby značky byly vidět. Ten prořez se musí někam uklidit, a to dá 
zabrat. Umístění a velikost značek má svoji normu, kterou je potřeba 
dodržovat. Prvních asi 5 let jsem pomáhal s prořezem a čistěním pod-
kladu pro značky a hodnotil jsem rozcestníky. Později jsem byl vyslán 
na školení značkařů šéfem oblasti. O tom, že značení v Čechách má 
svou úroveň, kterou si snaží udržet, svědčí i to, že školení trvalo dva-
krát tři dny. Ale dnes už značit nemohu. 

 
Zdá se, že jste celý život dost zaneprázdněn… 
Při všech těch akcích, skalním lezení a turistice, jsem nedokázal, je to 
mé velké mínus, založit rodinu. Tím ale nechci říct, že jsem sám. Zná-
mých mám mnoho. A že bych se nudil, to taky říct nemůžu.  

Vít Štrupl 

Sídliště Liberecká v šedesátých letech 20. století
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V sobotu 9. prosince měly děti po nějaké době možnost vidět diva-
delní představení v Domě kultury Beseda. A protože máme advent, 
byla i pohádka předvánoční. Příběh o dvou sněhulácích, kteří hlídali 
chaloupku, a jednom čertovi, který v chaloupce chtěl překazit Vánoce, 
sledovala víc jak stovka diváků. S autorským představením plným vá-
nočních koled přijelo Liduščino divadlo z Roztok u Prahy. Vše nakonec 
dobře dopadlo, sněhuláci chaloupku před zlomyslným čertem uchrá-
nili a hospodář je odměnil voňavou vánočkou.  

Po novém roce, přesněji 20. ledna, zveme všechny děti a jejich ro-
diče na další představení. Divadelní soubor Vojan Desná Mladá haluz 
přiveze výpravnou pohádku na motivy H. Ch. Andersena Sněhová krá-
lovna. Zlá královna střípkem z kouzelného zrcadla začaruje malého 
Kaje a unese ho do ledového světa bez lásky. Osvobodit ho může jen 
malá Gerda. I když neví, co ji čeká, podstoupí vše, aby Kaje zachránila. 
Známý příběh ztvárněný mladými a dětskými herci bude určitě další 
skvělá podívaná. Jste srdečně zváni. 

Věra Baumgartnerová

Dva sněhuláci o Vánocích

Hvězda stromu
Na první adventní neděli už tradičně připadá první z akcí cyklu Cesta 
za hvězdou – Hvězda stromu. Také letos byl připravený adventní pro-
gram. Na pódiu vedle nazdobeného vánočního stromu v průběhu 
odpoledne několikrát vystoupila kapela X-tet s vánočními písněmi. Pří-
chozí se mohli zahřát svařeným vínem, punčem nebo teplým sladkým 
trdelníkem. Ve stáncích bylo možné zakoupit vánoční dekorace a jiné 
zboží, přispět Ostrovu života nebo donést pamlsky pro pejsky a ko-
čičky z útulku Azyl pes. V Bráně Trojzemí probíhal rukodělný minitrh, 
kde návštěvníci mohli obdivovat řemeslný um především regionál-
ních tvůrců. Úplnou novinkou byla Ježíškova pošta, která v průběhu 
odpoledne odbavila na 60 zásilek. Děti si mohly přinést dopis pro Je-
žíška přinést napsaný z domova, popřípadě přímo na místě napsat  
i nazdobit v Ježíškově dílně. Všechny dopisy bezprostředně putovaly 
na místo určení a Ježíšek všem dětem odepsal. Rodiče si pro odpovědi 
mohou přijít do 20. prosince do Infocentra.  

 
Svou premiéru před diváky měli herci literárně-dramatického oboru 

hrádecké ZUŠ, kteří na pódiu uvedli Vánoční hru a představili příběh 
o narození Ježíška. Chvíli před samotným rozsvícením stromu pak  
koledy zazpívaly děti z MŠ Loučná a MŠ Donín. To už ale vše směřo-
valo k vyvrcholení akce, kterým bylo slavnostní rozsvícení vánočního 
stromu. Za vydatného odpočítávání dětí i rodičů slétla z nebe světelná 
koule, která rozzářila nejen strom, ale také oči všech přítomných. Po 

několika letech akci doprovázelo krásné zimní počasí. Vše bylo po-
kryté bílým sněhem a lepší atmosféru jsme si nemohli přát. Jako každý 
rok, i letos je náš vánoční strom překrásný. Vpolovině prosince ho  
doplnila zhruba třicítka menších, které pomohly ozdobit děti z ma-
teřských a základních škol, členové hrádeckých spolků a organizací  
i naši sousedé z Polska a Německa.     Věra Baumgartnerová
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Malé taneční letos absolvovalo přes 70 dětí

Na kus řeči s Ostrovem

Pro taneční kurzy pořádané každý rok pro žáky devátých tříd se vžil 
název Malé taneční. Kdo se ale byl na některé z lekcí, popřípadě na 
závěrečném věnečku podívat, dá mi za pravdu, že o „malou“ věc roz-
hodně nejde. V průběhu deseti lekcí vedených tanečním mistrem  
Josefem Svobodou mladí účastníci rostou. Začínají nesmělými krůčky, 
pohledy stranou a se stydlivým odstupem při samotném tanci. Na 
závě rečný věneček však přijdou sebevědomí mladí lidé, vybavení  
základními tanečními kroky a základy společenského chování. Pro 
mnohé z nich jsou taneční úplně první příležitost obléci se do společ-
nosti. V kurzu se učí nejen tančit, ale i to, jak správně oslovit jeden 
druhého, jak respektovat partnera(ku), učí se správnému chování  
i stolování. Přestože naše Malé taneční jsou určené primárně pro žáky 
devátých tříd, jednotlivé lekce navštěvují i děti mladší nebo starší. 
Velká část těch, kteří kurz absolvovali v minulých letech nebo se na něj 
teprve připravují, podporuje své kamarády a spolužáky svou přítom-
ností. Pro diváky je vyhrazený balkon a při letošních kurzech byl do-
slova v obležení. Nezřídka se stane, že někteří z diváků „vypomůžou“ 
i při tancování, když je nedostatek tanečníků na parketu. Taneční 
zkrátka táhnou, a to i přesto, že by si ledaskdo mohl pomyslet, že jde 
o zábavu poněkud zastaralou a příliš konzervativní.  

Více jak dvouměsíční snažení zúročí kurzisté na závěrečném věnečku. 
Slavnostní událost si nenechají ujít rodiče, prarodiče, sourozenci ani 
kamarádi. Zájem o vstupenky na tento večer byl letos enormní. Patrně 
se nepodařilo uspokojit všechny, sál ale nafouknout neumíme. Mladí 
tanečníci ukázali, co všechno se v kurzu naučili, nechyběly ani kotili-
ony, které dívky připravili pro své tanečníky, chlapci měli připravené 
květiny pro své tanečnice, k tanci hrála živá kapela a celý večer byl 
krásný. Mnozí z těch, kteří Malé taneční absolvují, navštíví později  
i klasické „velké“ taneční. Ty hrádecké jsou ale jen jedny, a právě na 
ně budou jednou rádi vzpomínat.  

Stejně jako v minulých letech dostali možnost naučit se tančit nebo 
si osvěžit zapomenuté taneční kroky i dospělí. Taneční kurzy pro do-
spělé letos absolvovalo devět párů. Také jejich večery byly báječné.  

Celá tato krásná akce by se nemohla konat bez podpory města Hrá-
dek nad Nisou, a především bez obrovského osobního nasazení paní 
Ivany Petkovové, která první hrádecké Malé taneční zorganizovala 
před neuvěřitelnými 29 lety. V příštím roce se tedy bude konat jubi-
lejní, 30. ročník. Věříme, že o něj bude stejný zájem, jako o všechny 
předchozí.  

Věra Baumgartnerová

Spolek Ostrov života patří v Hrádku nad Nisou mezi ty nepřehlédnu -
telné. Založen byl v dubnu 2012, ale myšlenky na jeho vznik existo-
valy v hlavách zakladatelů již o několik měsíců dříve. Kořeny spolku 
nalezneme v místní komunitě motorkářů. Hlavním cílem sdružení je 
získávání finančních prostředků pro vážně a dlouhodobě nemocné 
občany města a okolí. Tuto pomoc poskytuje ve spolupráci s míst-
ními lékaři. 

Jedním z nejvýznamnějších zdrojů prostředků na činnost jsou  
oblíbené Benefiční koncerty. Členové spolku i atraktivní účinkující 
dokáží otevřít srdce i peněženky zdaleka ne jen místních obyvatel. 
Pravidelně přispívá město, sousední Chotyně, malé i větší firmy. Stá-
nek Ostrova života s prodejem rukodělných výrobků členů i pod-
porovatelů sdružení nechybí ani při významných událostech ve 

městě, jako docela nedávno při rozsvěcení hrádeckého vánočního 
stromu. Spolek touto činností dokáže ročně získat finanční pro-
středky určené na pomoc nemocným v řádech statisíců. 
„Ostrov Života“ je tak mnohem víc než jen organizací pomáhající ne-
mocným. Je to symbol společného úsilí, kde každý může přispět 
svým dílem, ať už účastí na koncertu, výrobou předmětů na prodej, 
nebo dobrovolnou prací. Tento spolek dokazuje, že i relativně malá 
skupina lidí může mít velký dopad na život svého města a jeho oby-
vatel. 

Kdo se o činnosti Ostrova života chtěl dozvědět víc, mohl navštívit 
Komunitní centrum Seník, kde aktuálně proběhla pod názvem „Na 
kus řeči s Ostrovem“ beseda se členy spolku a představiteli města. 

Roman Sedláček
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Bukové toulání 
 
Se svou nejnovější knihou nazvanou Bukové toulání přijela v listopadu 
do Hrádku nad Nisou dvojice autorů, které není potřeba mnoho před-
stavovat. Je neuvěřitelné, jak pracovitým spisovatelem se od své první 
brožury o Hrádku nad Nisou stal Marek Řeháček. Ve dvojici s fotografem 
Janem Pikousem a vydavatelem Petrem Poldou vydali pro čtenáře  
tituly pojednávající o rozhlednách, vyhlídkách a vůbec všelijakých  
putováních přírodou. 

Kniha Bukové toulání je ale jiná. Vyšla v roce, kdy uplynulo 100 let 
od vydání Kauschkovy knihy Wandern und Klettern a kdy uběhlo  
90 let od narození Miloslava Nevrlého, autora Knihy o Jizerských  
horách. Bukovým touláním vzdávají oba autoři svým předchůdcům 
poklonu a hold. Což se jim daří jak v textech, plných prožitků a pocitů, 
tak ve fotografiích, zachycených při desítkách, snad možná i stovkách 
výprav za světlem. 

Pokud jste setkání nestihli, nezoufejte. Knihu můžete zakoupit pro 
sebe či blízké v informačním centru na Horním náměstí. -vš-

Ze synagogy  
do Hollywoodu 
 
Petra Ernyei doprovázená kytaristou Adamem Tvrdým a basistou  
Petrem Dvorským udělala tečku za letošními komorními koncerty. Zpě-
vačka, která se narodila v Praze, koncertuje po celé Evropě i v zámoří. 
V Hrádku v krásném prostředí Schubertovy vily zazněla řada hebrej-
ských a sefardských písní, nezapomenutelná Papa Can you hear 
me od Barbry Streisand a také slavné muzikálové melodie od Kurta 
Weila a George Gershwina. -vš-

Živé knihy 
 

Program inspirovaný úspěšným vzdělávacím projektem Živá knihovna, 
se konal 23. října v hrádecké knihovně a byl určen dětem z místních 
základních škol, konkrétně žákům od čtvrté do šesté třídy. 

V rámci této akce přijalo do knihovny pozvání sedm osobností  
z různých profesních sfér, které se pro toto čtvrteční dopoledne staly 
našimi živými knihami. A stejně jako mají běžné knížky na svém obale 
krátkou anotaci, měly i námi vybrané živé knihy své popisky ve formě 
stručného životopisu. 

 
Děti už předem ve škole obdržely tyto anotace, a tak měly dostatek 

času dobře si rozmyslet, které knihy je nejvíce zaujaly a s kým by se 
chtěly v knihovně setkat takzvaně „naživo“. Jakmile měly jasno, roz-
dělily se do skupin a předem si připravily několik otázek určených už 
přímo konkrétní živé knize. Cílem tohoto projektu tedy bylo dětem 
představit nejen některá zajímavá povolání, ale především rozvíjet je-
jich komunikační dovednosti a schopnost spolupracovat ve skupině. 

Čas strávený rozhovorem s jednou osobností byl pevně stanoven na 
deset minut, takže jakmile se děti posadily naproti vybrané knize, mu-
sely začít vést rozhovor. A i když to pro některé bylo zkraje těžší, trému 
brzy překonaly a v několika případech se od rozhovoru nedoká zaly od-
trhnout ani po vypršení časového limitu. Pokládaly osobnostem otázky 
připravené doma, ale i takové, jaké z rozhovoru vyplynuly. Některé vzta-
hující se k vybranému povolání, ale i otázky osobní, díky kterým mohly 
živou knihu lépe poznat a třeba i porozumět tomu, proč si daná osoba 
vybrala právě tu konkrétní profesi. Tímto způsobem každý žák nahlédl 
mezi stránky třem knížkám a troufám si říct, prožil tak jedno výjimečné 
dopoledne. Když jsme následně společně akci hodnotili, všechny děti 
vyslovily přání zúčastnit se podobného programu znovu. 

Za spolupořádání této akce bych moc ráda poděkovala Janě Štefa-
nové, které s nápadem na tento program přišla, všem živým knihám 
(Tiboru Kalfeřtovi, Ditě Mlejnecké, Janě Mlejnecké, Věře Ozogánové, 
Tomášovi Strnadovi, Vladimíře Šteffenové, Janě Vébrové) a v neposled -
ní řadě i paním učitelkám, které se se svými třídami na akci poctivě 
připravovaly.                    Za knihovnu v Hrádku nad Nisou Katka Maryšková
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Noční výsadek se po letní pauze vrátil a letos to bylo na den přesně, 
co jsme v roce 2022, v noci z 16. na 17. listopadu, zorganizovali první 
obnovený výsadek po mnoha letech. Tehdy byl opravdu náročný,  
celou dobu pršelo a někteří na trase strávili i více než 5 hodin, než se 
dostali do cíle. 

Letos bylo počasí přívětivější a zážitek z diskomfortu nebyl tak silný. 
Díky tomu si mohly děti o to více užít téma výsadku, kterým byl 
„Únos”. Rodiče jsme požádali, aby nám tajně přinesli oblíbenou 
hračku, plyšáka či jiný předmět, bez kterého děti opravdu nemohou 
být. Po dojezdu autobusu do Lvové jim byly jejich unesené hračky 
ukázány a představen úkol, který je po včasném splnění dovede k in-
formaci o výkupném. 

Děti byly rozděleny do tří skupin, z nichž každá šla zpočátku se 
svým dospělým doprovodem jinou trasou okolím osad Polesí a Žido-
vice, aby se jejich trasy střetly v blízkosti Třípanského kamene. Odtud 
děti putovaly přes studánku Oskar, Pekařův kříž a malebným skalním 
kaňonem do Císařského údolí. Na cestě je čekalo 9 zastavení, na kaž-
dém z nich bylo jejich úkolem zajistit jednu číslici, které po sestavení 
vytvořily telefonní číslo. Většinou se k číslu musely dopočítat, jednou 
na ně číslice čekala v láhvi anebo byla napsána inkoustem viditelným 
jen pod UV baterkou. Na posledním stanovišti nalezly mobilní telefon, 
ze kterého se dovolaly únoscům a dostaly poslední úkol – během 
cesty z Dolního Sedla složit básničku obsahující tři určená slova. Do 
domu dětí (místa přespání, o kterém do té chvíle neměly tušení,  
pozn. red.) se všichni dostali po čtyřech až pěti hodinách. Recitací bá -
s ničky vyzrály nad únosci a shledaly se se svými hračkami. Následovala 

už jen připravená večeře a zasloužený odpočinek a spánek. Ráno po 
snídani se všichni plní zážitků vydali domů. 

Příprava akce zabrala zhruba 10 dní, nejprve bylo potřeba zmapovat 
terén a jednotlivé cesty, umístit kontroly a zbývá ještě úklid. Výsadek 
připravili K. Maryšková, V. Štrupl a S. Dvořan za přispění 3 ochotných 
vedoucích jednotlivých skupin. 

Všechny děti se ukázaly jako skvělí týmoví hráči a organizátoři jsou 
velmi rádi, že ještě jsou děti, které dobrovolně podstoupí vystoupení 
z komfortní zóny, rády zažijí dobrodružství a chtějí být fyzicky aktivní. 
Těmto 11 statečným dětem patří dík a obdiv.                Stanislav Dvořan

Noční výsadek na blátě

Již 24 let prochází městem lampionový průvod jako předzvěst blížící 
se zimy. Každoročně si připomínáme pověst, hrdinou které je svatý 
Martin, známý též jako Martin z Tours, římský voják a později biskup 
v Tours ve Francii. Proslul svou skromností a laskavostí. Nejznámější 
příběh o něm vypráví, jak se setkal s žebrákem v mrazivém dni. Martin  

 
neměl nic, co by mu dal, ale rozhodl se alespoň rozdělit svůj vojenský 
plášť na dvě poloviny, aby pomohl chudému muži zahřát se. Té noci 
se mu údajně zdálo, že viděl Ježíše oblečeného v polovině jeho pláště. 
Tento čin milosrdenství se stal symbolem jeho svatosti a je často zob-
razován v umění i literatuře. Svatý Martin je považován za patrona 
chudých, vojáků, jezdců a mnoha dalších skupin lidí. Jeho svátek se 
slaví 11. listopadu. V ten den údajně sv. Martin na bílém koni také  
přiváží první sníh. 

Průvod letos následoval Martina s pážetem jedoucí na koních od 
radnice do zahrady Schubertovy vily. Tady čekala na děti i dospělé 
hra připomínající Martinův příběh. Kombinace stínohry, šermu i sou-
bojů plných efektních okamžiků s hořícími ohni a létajícími jiskrami 
předvedla šermířská skupina Nostra Ex. Mezi účinkujícími se ve hře 
objevily i dvě tváře nových zaměstnanců pořádající Brány Trojzemí, 
Vandy Zaplatílkové Hutařové a Romana Kohla. Koně znovu domino-
vali celému průvodu díky rodině Palasových.  

Hra byla vítanou odměnou za procházku i trochu čekání v sychra-
vém chladném počasí a dešti, který průvod letos provázel. 

Roman Sedláček

Lampionový průvod na sv. Martina  
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I v letošním školním roce zahájili žáci 6. ročníků výuku fyziky průzku-
mem vesmíru. V rámci dvouměsíčního projektu absolvovali únikovou 
hru, zhlédli film První člověk, navštívili Planetárium. Mezi tím tvořili 
3D model týkající se vesmíru. Se svým modelem pak v rámci závěrečné 
prezentace seznámili nejen celou třídu a vyučující, ale i některé rodiče. 
Mluvili jak o jeho výrobě, tak o zajímavých informacích, které se  
vybraného vesmírného tématu týkaly po fyzikální stránce. Na závěr 
museli čelit otázkám z řad publika a vyslechnout zhodnocení své 
práce od spolužáků a učitelů. 

Cílem nebylo jen zatraktivnit výuku a podpořit kreativitu žáků, ale 
především naučit je pracovat s informacemi, správně a srozumitelně 
se vyjadřovat a pracovat s nervozitou při vlastní prezentaci před  
kolektivem. Všichni vyrobili krásné modely a úroveň prezentací byla 
u většiny vynikající. Vzhledem k tomu, že pro některé to byl vůbec 
první dlouhodobý projekt zakončený prezentací a sebehodnocením, 
mohou být všichni velmi spokojeni.  

Začátkem listopadu 2023 se někteří naši patnáctiletí žáci mohli zúčast-
nit natáčení zábavně-vzdělávacího pořadu České televize Zázraky  
přírody. Měli jsme tak jedinečnou šanci nahlédnout, jak se takový  
televizní pořad „vyrábí“. 

Na Kavčích horách na nás ráno čekala paní asistentka režie, která 
nás provedla vrátnicí, šatnou a zavedla nás do krásného velkého ate-
liéru plného kamer, světel a zářivých kulis. 

Zde jsme byli uvítáni panem režisérem Rezkem a pak se už začalo 
natáčet. Nejprve se natáčel náš potlesk, smích a úsměvy. Následně 
nám byli představeni hosté, kterými tentokrát byli meteoroložka Alena 
Zárybnická, zpěvák Ondřej Ruml, herec brněnského divadla Husa na 
provázku Jan Kolařík a kuchař Jan Punčochář. 

Celým pořadem tradičně provázeli Maroš Kramár a Vladimír  
Kořen.  

Během přestávky jsme si mohli prohlédnout ateliér, vyzkoušet si, 
jaké to je sedět na místě VIP hostů, a také se s hosty vyfotit. 

V únoru 2024 se v televizi také přesvědčíme, co všechno umí stři-
hači ve střižně. Sami jsme zvědaví, co ze čtyř hodin natáčení bude do 
pořadu nakonec sestříháno. 

Celý výlet jsme si náramně užili a již víme, jak takové natáčení  
pořadu, který v televizi trvá cca 70 min. ve skutečnosti vypadá.  
Poděkování patří i spřátelenému Gymnáziu Mimoň, které nám akci 
zařídilo.

Natáčení pořadu Zázraky přírody

Novotou zářící tělocvičnu ZŠ T. G. M. v Hrádku nad Nisou rozezněly 
rytmické údery na všemožné předměty jen trochu vhodné k bubno-
vání. Stalo se tak v rámci happeningu „Bubnovačka“, který je vlastně 
taková prevence před domácím násilím. Cílem celé akce je, aby se 
děti nebály o takových věcech mluvit. 

Bubnovačka je akcí organizovanou Centrem Locika upozorňující 
na důležitost ochrany dětí před násilím v rodině. Učitelé ze ZŠ T. G. M. 
s jistotou hovoří o tom, že se nejenom u nich ve škole, ale i v Hrádku 
nad Nisou najdou děti, které potřebují pomoc. „Řekněte nám to a my 
se pokusíme s tím něco udělat. V první řadě si Vás vyslechneme. Pak 
začneme zjišťovat podrobnosti, oslovíme příslušné orgány, které by 
nám mohly pomoci. Dokud se neozve, tak nikdo nic neví a všichni si 
myslíme, že vše je v naprostém pořádku. Jenže často není“, říkají jed-
ním dechem učitelka Klára Zicháčková a zástupkyně ředitele školy 
Jana Czuchová. 

Bubnovačka v tělocvičně byla vyvrcholením celé kampaně ve škole, 
již dříve dostal každý třídní učitel podporu od Centra Locika, meto-
diku věnovanou problematice domácího násilí i násilí obecně a každá 
třída se tímto tématem seznámila díky různým videím, fiktivním i reál -
ným příběhům. 

Slova mají sílu, jen musí být vyřčena v pravý čas a na správném 
místě. V případě domácího násilí není řešením mlčení. Pomoci  
mohou i kamarádi. Akce děti mimo jiné nabádá, aby se poslouchaly 
navzájem. Když chybí odvaha svěřit se učiteli, je třeba najít sílu pově-
dět o tom alespoň svým blízkým spolužákům a ti si to zas nesmí  
nechat pro sebe. Na ZŠ T. G. M. již žáci vědí, že pokud dochází k do-
mácímu násilí, musí se o takových věcech mluvit, jen tak je šance na 
nápravu. 

Více o problematice násilí v rodinách se dozvíte na www.centrum-
locika.cz                Roman Sedláček

Projekt Vesmír

Slova mají sílu!
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Beseda plná robotiků 
 

Základní škola Lidická z Hrádku nad Nisou letos organizovala krajské 
kolo robotické soutěže Vex IQ. V Kulturním domě Beseda se sešlo  
celkem šest týmů. Domácím soutěžícím, které především bohaté  
zkušenosti stavěly do role favoritů, přijeli konkurovat robotici z No-
vého Boru, Hodkovic nad Mohelkou a Doks. Hrádečáci nezklamali  
a znovu úspěšně vykročili na vzrušující cestu, která pro ně v minulém 
ročníku soutěže skončila až za mořem v americkém Dallasu. Tak  
držíme pěsti! 

-rs-

Naše škola letos znovu vstupuje do vzrušujícího světa robotiky s účastí 
dvou týmů žáků druhého stupně v soutěži Vex IQ. Tento ročník soutěže 
klade před účastníky výzvu: vytvořit robota schopného sbírat a pře -
misťovat různě velké kostky po hracím poli do připravených nádob. 
 
Dva typy soutěží 
Soutěž Vex IQ nabízí dva typy výzev. První je individuální, kde tým 
ovládá robota ve dvou fázích – v první je robot řízen přímo členy 
týmu, zatímco ve druhé se pohybuje podle předem naprogramova-
ného plánu. Druhý typ je týmová soutěž, kde dva roboti spolupracují 
a jsou neustále ovládáni členy svých týmů. 

 
Cesta k úspěchu 
Soutěž začíná krajským kolem, které se uskuteční v DK Beseda v Hrád -
ku nad Nisou začátkem prosince. Úspěch v této fázi otevře dveře do 
státního a následně i evropského kola soutěže. A pokud se našim tý-
mům podaří dosáhnout výjimečných výsledků, mohou být pozváni 
až na prestižní světové kolo v Americe. 

 
Příprava na výzvy 
Naši studenti pracují neúnavně na svých robotech, spojují technické 
dovednosti s týmovou spoluprací a kreativitou. Soutěž Vex IQ je nejen 
o technologickém umu, ale také o strategickém plánování a efektivní 
spolupráci. 
 
Budoucnost je v robotice 
Účast v soutěži Vex IQ je pro naše studenty nejen zábavnou, ale  

i vzdělávací zkušeností. Učí se zde důležité dovednosti jako progra-
mování, strojírenství a týmovou práci – vše klíčové pro budoucnost, 
která bude neoddělitelně spojena s technologiemi a robotikou. 

Naše týmy již netrpělivě očekávají začátek soutěže, připraveny  
ukázat svůj talent a inovativní přístup. Přejeme jim hodně štěstí  
a úspěchů na cestě k robotické slávě! 

ZŠ Lidická

Robotické soutěže Vex IQ: Dva týmy ze školy 
ZŠ Lidická se připravují na výzvy

Pohár FAČR 
 
Dne 10. 10. 2023 žáci 6. až 9. třídy ZŠ Lidická úspěšně reprezentovali 
svoji školu na turnaji ve fotbalu pro II. stupeň ZŠ s názvem Pohár FAČR. 
Ve čtyřčlenné skupině je žádný soupeř z řad libereckých základních 
škol či ZŠ ve Frýdlantu nedokázal porazit. Díky lepšímu skóre vyhráli 
svoji skupinu a postoupili do krajského finále. I zde se v konkurenci 
nejlepších z celého kraje (ZŠ Dobiášova, ZŠ Studenec a ZŠ Nový Bor) 
neztratili a ve čtyřčlenné skupině obsadili velmi pěkné třetí místo. 
Tímto si zaslouží velké poděkování za vzornou reprezentaci školy. 

ZŠ Lidická

1912. číslo | prosinec 2023 

www.hradek.eu



Cvičenci ze Cvičení Lída se o prvním adventním víkendu zúčastnili dal-
ších akcí. Tyto turnaje, stejně jako pravidelné tréninky, můžeme realizo-
vat díky podpoře města Hrádek nad Nisou.  
Gymnastika 
V sobotu 2. prosince se v tělocvičně TJ Jiskra Vratislavice konal Gymnas-
tický dvojboj akrobacie, lavička/kladina. Cvičitelky Věra Vyskočilová  
a Jana Janečková se sedmi svěřenkyněmi, které odolaly viróze, odjely  
reprezentovat v nových úborech město Hrádek nad Nisou. Celkem se 
zúčastnilo 27 dětí ze čtyř tělovýchovných jednot: Hrádek, Rochlice,  
Vratislavice a Loko I. Naše děvčata opět předvedla vynikající výsledky  
a každé byl odměnou diplom, keramická medaile a malá pozornost.  

Nejmladší žákyně (nar. 2018):  1. místo – Eliška Vrchovská 
Mladší žákyně I (nar. 2015):      3. místo – Barča Hochmanová   
Mladší žákyně II (nar. 2014):     3. místo – Markéta Trávníčková 
Starší žákyně III (nar. 2011):      3. místo – Sára Zamrzlová 
 

Vybíjená  
I přes sněhovou kalamitu, která se naštěstí v neděli 3. prosince uklidnila, 
odjelo do ZŠ K. H. Máchy v Doksech k turnaji ve vybíjené z Hrádku  
17 dětí. I tady nás dohnala viróza. Ta se odrazila i na celkové účasti. Cel-
kem se zúčastnilo 40 dětí. Soupeřem nám tentokrát byly jen domácí 
Doksy. Ani chlad v tělocvičnách nás neodradil, zahřáli jsme se hrou a vy-
bojovali pěkné výsledky. Každé výherní družstvo obdrželo míč, věcné 
ceny a sladkost. 

4.–5. třída:         3. místo – Sofie Hornová, Kristýna Paseková,  
                              Boris Bulan, Jiří Zelený  
6.–7. třída:          1. místo – Matyáš Konývka, Karolína Víchová, 
                             Andrea Šulcová, Sára Zamrzlová, 
                             Viktorka Šafaříková  
8.–9. třída:         3. místo – Natálie Hrašnová, Karolína Paseková, 
                             Jára Kuzebouch, Kačka Vinklárková, 
                             Tadeáš Krištof  

Lída Robová

Cvičeníčko pro rodiče a děti 
Jako každý rok se i letos 4. listopadu v hrádecké sokolovně konala akce 
podpořená Městem Hrádek nad Nisou a DDM Drak Cvičeníčko pro 
rodiče a děti. Letošního 17. ročníku se zúčastnilo celkem 47 dětí  
od 1 roku do 5 let s rodiči. Za Hrádek měřilo síly s Libercem a Zákupy 
28 prťousků. Děti s nadšením zdolávaly veškeré disciplíny – kop na 
branku, hod na branku, střelbu na koš, žabáka, odstrkovadlo, hop-
sadlo a překážkovou dráhu na čas. Než se spočítaly výsledky, využily 
děti malování na obličej a skotačení na trampolíně. Každý účastník 
obdržel sladkost, keramickou medaili a první tři v každé kategorii ještě 
diplom a hračku.  
Kategorie 0 (2022):           1. místo – Lukáš Tylka 

                                       2. místo – Matyáš Peuker 
Kategorie I (2020–2021):  1. místo – Tereza Koželuhová 

                                       3. místo – Teodor Nešetřil  
Kategorie II (2018–2019): 1. místo – Alena Ortová a Šimon Jiránek 

                                       2. místo – Emma Kraková  

Zdatné žactvo 
Odpoledne se pak konal 13. ročník Zdatného žactva, kterého se 
zúčastnilo celkem 78 dětí ve věku 6–15 let ze Zákup, Doks, Rochlic  
a Liberce. Hrádek reprezentovalo 23 závodníků.  

Na čas závodili v ručkování kolem lavičky, švihadle, obruči, šplhu, 
sudech, slalomu a překážkové dráze. Na body potom v disciplínách 
hrazda, kruhy a žabák. Každý účastník obdržel sladkou odměnu  
a první tři medaili, diplom a cenu. 
Kategorie I (2016–2017): 2. místo – Johanka Petrůjová 

3. místo – Honza Holec  
Kategorie II (2014–2015): 3. místo – Sofie Hornová, Boris Bulan 
Kategorie IV (2010–2011): 2. místo – Emilka Strnadová, Tonda Feix 
Kategorie V (2008–2009): 1. místo – Karolína Paseková 

2. místo – Jára Kuzebouch 
 

Poděkování všem cvičitelům a příznivcům Cvičení Lída.  
Lída Robová

Cvičení Lída v sokolovně

Cvičení Lída 
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Vítání občánků 
 

Listopadové vítání nových hrádeckých občánků proběhlo v sále kul-
turního domu Beseda. Jednak proto, že se obřadní síň na radnici stále 
opravuje, zároveň však také proto, že mimin bylo tentokrát opravdu 
požehnaně. Dětí narozených od ledna do května letošního roku na 
matrice evidují tolik, že došlo k jejich rozdělení do dvou skupin. Z třiceti 
pozvaných v doprovodu rodičů nakonec dorazilo dvacet tři. Slavnostní 
ceremoniál vedl místostarosta města pan Pavel Farský. Maminky při 
této příležitosti obdržely květinu, rodiče finanční dar a děti hračku. Pro-
tože malých občánků v Hrádku nad Nisou utěšeně přibývá, je další 
jejich vítání naplánováno na únor příštího roku. 

Roman Sedláček 

 
V úterý 28. 11. 2023 byli v kulturním domě Beseda uvítáni noví hrá-
dečtí občánci: 

Olívie Šimůnková, Laura Pánková, Hiža Matteo, Bernard Bartl,  
Beatris Arnold, Albert Cerman, Lea Bobvoš, Adam Weisenpacher,  
Jonáš Holec, Kateřina Stehlíková, Justýna Šulcová, Meda Salacki,  
Sebastian Dlouhý, Anna Zamrzlová, Karlos Kyca, Viktorie Housová,  
Žofie Housová, Kristián Baňas, Amálie Novotná, Karolína Kurinská,  
Milan Ferenc, Daniel DĒrvaru. 

Monika Korbelářová, 
matrikářka

 

Hledám pronájem garáže 

v Hrádku nad Nisou.  
V případě nabídky mě prosím kontaktujte na čísle:  

733 628 321 

Zdeněk Vorasický

 
Občanům, kteří v měsíci listopadu roku 2023 oslavili významné  
životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
80 let   Petr Hudec, Olga Stříhavková, František Kordík 
81 let   Rudolf Hlaváček, Vlasta Gottštajnová 
83 let   Vladislav Pleštil 
84 let   Milada Kočová 
86 let   Hana Šťastná 
88 let   Jaromír Hauser 
92 let   Hana Pohorská 

Monika Korbelářová,  
matrikářka

Životní jubilea

 

Čerpací stanice 7 Station  
v Hrádku nad Nisou hledá  

 

pracovníka na hlavní  
pracovní poměr, na  

pozicici obsluhy čerpací 
stanice a směnárny.  

 
 

V případě zájmu nás kontaktujte 
na telefonním čísle  

733 691 191 

nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz
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Hvězda stromu
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